
 

  

תשפ"א -ויום הכיפורים עשרת ימי תשובה 

 נוראות קדושת ימי עשרת ימי תשובה
נמצאים   קדושיםאנו  ימים  שהם  תשובה  ימי  רגע ש  ,מאוד  בעשרת  בכל 

"דרשו ה' בהמצאו קראוהו בהיותו  )ישעיהו נה, ח(  וכמוש"כ  הקב"ה שוכן אתנו  
וזהו  "אלו עשרה ימים שבין ר"ה ליום הכיפורים",  )ר"ה י"ח:(  ל  קרוב", ואמרו חז"

נצטווינו לא  כיפור  ויום  השנה  שבראש  לרגל    הטעם  כשם    – לעלות 
מועדים,   בשאר  שבימים אלו  שנצטווינו  כיפור    –ומשום  ויום  השנה  ראש 

בעשי"ת,   מקום, נמצא  הקב"ה  שהם  בכל  ללכת    עמנו  צריכים  אנו  ואין 
לירושלים כדי לקבל פניו, שהרי הוא בעצמו יורד אלינו ונמצא יחד עם כל  

מצא איתנו, יש  והדבר פשוט שכיון שהקב"ה נ     יהודי ויהודי באשר הוא שם.
)פ"ב מהלכות תשובה  כתב הרמב"ם  , וכמו ש עכשיו סייעתא עצומה לשוב בתשובה

"אף על פי שהתשובה והצעקה יפה לעולם, בעשרה הימים שבין ראש  ה"ו(  
תנאי אחד  אולם  השנה ויום הכפורים היא יפה ביותר ומתקבלת היא מיד",  

 .שובהלשוב בת – שמוטל עלינו נעשה מצדינו  אנחנו שיש בדבר, 
הרי שהאדם מצד עצמו  ו ה' בהמצאו",    דרשושנאמר בלשון הפסוק "  וזהו מה

,  סגולת וקדושת הימים הללואחז ביצריך לדרוש את ה', ורק עי"ז הוא זוכה לה 
אנחנו אכן מנצלים את קדושת הימים הללו  עלינו לבדוק את עצמינו האם  ו

 ומעש"ט. לתשובה ותפילה 

 חובת התשובה בעשרת ימי תשובה
ומי שאינו מתעורר כלל לתשובה בעשי"ת חטאו יגדל מאוד, שהרי הקב"ה  

וזועק   אלינו  ודופק  בעשי"ת  לקראתנו  א  – בא  שב  "שובו  אינו  ואם  לי", 
שהוא    - א לקראתינו הרי יש בזה חטא נוסף  בתשובה גם בזמן זה שהקב"ה ב 

מוכיח שלא איכפת לו בחטאיו, שהלא אם היה לו פחד ויראה מעונש החטא,  
, וכמו שכתב  סגולת ימים אלו להיפטר מכל חטאיוהיה בוודאי מנצל את  

 רבינו יונה בתחילת שערי תשובה, עיי"ש. 
את דברי התנא  הגר"א  שפירש  ותלמידי הגר"א הוסיפו בזה עוד עפ"י מה  

מ"א(  באבות   וחשבון  )פ"ג  דין  ליתן  עתיד  אתה  מי  מלכי    – "ולפני  מלך  לפני 
המלכים הקב"ה", ש"דין" ו"חשבון" הם שני עניינים נפרדים, ש"דין" הוא על  

  שיתבעוהו בשמים על מה שעשה את העבירה, ו"חשבון"  – העבירה עצמה  
"ז  ועפישעשה עבירה,    הוא תביעה נוספת על מה שלא קיים מצווה בזמן זה

ש הגר"א  תלמידי  של  ביארו  העניין  מאוד  עד  גדל  תשובה  ימי  בעשרת 
לזכות לעולם ומלואו כל אחד  שכיון שבכל רגע של עשי"ת יכול  "חשבון",  

על ידי תשובה ודבקות בקב"ה, ממילא המבזבז זמן זה, הרי החשבון עליו  
צום ונורא, שמדקדקים עליו בשמים ותובעים אותו על כל מה שהיה  הוא ע

 יכול לזכות ואיבד ולא זכה, והדברים מבהילים למתבונן.  

 הקב"ה יורד אלינו בימים אלו להיות עמנו 
מי שאינו שם לב וממשיך לחיות כהרגלו בלא תשובה גם בעשרת  באמת  ו

שנשוב אליו,  ימי תשובה, הרי הוא מבזה את הקב"ה שיורד אלינו ומחכה  

בעצמו יורד אלינו  והקב"ה כועס שמזלזלים בו ולא מתפעלים ממה שהוא  
    .כדי שנשוב אליו

מובא משל למלך שהכין סעודה גדולה, והזמין  )במדרש תהלים מזמור כ"ה(  ובמדרש  
רוח   בקוצר  המלך  המתין  הסעודה  זמן  הגיע  וכאשר  אורחים,  הרבה 

פחד ונרעש עד מאוד, שהרי  לאורחים, אך אף אחד מהם לא הגיע, והמלך נ
אם לא יבואו האורחים יהיו לו ביזיונות עצומים ונוראים, וכך המתין המלך 
אורחים   כמה  באו  שלבסוף  עד  האורחים,  באו  ולא  שעה  ועוד  שעה  עוד 
יחידים, והצילו את המלך מביזיונות, ואמר להם המלך, אין לכם מושג כמה  

יה נעשה לי ביזיונות אדירים,  טובה גדולה אני חייב לכם, שהרי בלעדיכם ה 
 וגם כל הסעודה הייתה נאבדת לטמיון בלעדיכם. 

ומכין לנו    וה"ז, בעיורד להשרות שכינתו  וכך גם בימי עשי"ת, הלא הקב"ה  
'סעודה גדולה' של רחמים ורצון לשוב בתשובה ולזכות למחילת עוונות,  

ימי  והקב"ה מצפה שבני אדם יבואו להשתתף בסעודה   ולנצל את סגולת 
היחידים  הרחמים,   את  הקב"ה  בתשובה  שמפחדים  וכשרואה  וחוזרים 

אומר הקב"ה לכל אחד  ומפשפשים במעשיהם ומנצלים את סגולת הימים,  
 גזירות רעות.  מהםואחד "טובה גדולה אני חייב לך", ובזכות זה מבטל 

 חובת הזמן בעשי"ת 
ודק אותנו בעשי"ת האם אנחנו רציניים  הקב"ה בש   ראוי לכל אחד לדעת,ו

, כי אם האדם אכן עומד  בקבלות והחלטות שקיבלנו על עצמינו בראש השנה
הוא   בהבטחות,  רק  ולא  במעשה  דרכו  משפר  והוא  והחלטתו  בקבלותיו 
מוכיח בזה שהבטחותיו בראש השנה לא היו מן השפה ולחוץ אלא קיבל  

, אבל אם גם  הל השנה הבאטובה לכעל עצמו באמת ובתמים, וזהו דוגמא  
עומד   שאינו  לקב"ה  מראה  הוא  רח"ל  אז  לטובה,  משתנה  אינו  בעשי"ת 
להשתנות למעשה, והוא מוכיח בזה דוגמא רעה על צורת התנהגותו שבכל 

     השנה הבאה, ה"י. 
וח"ו לחשוב שעשי"ת הם ימי סוף זמן, ואדרבה הג"ר אהרן קוטלר זצ"ל אמר  

ל הצלחת האדם בכל השנה כולה תלוי  שעשי"ת זהו תחילת הזמן, שהרי כ
וסימנא מילתא, שאיך שאדם מצליח    – במידה מסוימת איך נהג בימים אלו  

בימים אלו, כן יצליח כל השנה באותה המידה, ולכן צריך להתחזק מאוד  
ואני הייתי אומר עוד, שזהו לא סוף זמן ולא תחילת זמן, אלא זהו  בימים אלו,  
, וכל יום ורגע בזמן זה חשוב  כולה  ו את כל השנהבתוכהכולל    –זמן בפנ"ע  

 מאוד.

 חובת הזהירות בימים אלו בכל נדנוד חטא 
"אף מי שאינו נזהר בפת של  ש,  מבואר  סי' תר"ג, ויסודו מהירושלמי(  )או"חשו"ע  ב הנה  ו

מה  בפשוטו העניין צריך ביאור  ו  .   גויים, בעשרת ימי תשובה צריך ליזהר"
עניין יש להפסיק מאכילת פת עכו"ם לעשרה ימים בלבד, והלא כיון שאין  

 יש בזה.בדעתו להפסיק לעולם א"כ אי"ז נחשב לתשובה, ומה תועלת  

 דברים שנאמרו בהיכל הישיבה בימי ראש השנה  

 'קורונהמים אלו לנוכח מצב ה'חובת תשובה ביעל 
פני  בונשא שם מדברותיו    ,שהה רבינו בישיבתו בבית שמשבימי ראש השנה  א.ה.  

ואברכי   פעמים,  בחורי  כמה  השנה  י בליל)  -הישיבה  ו ראש  השני  ,  התקיעות(ביום    , קודם 

המבט  ועל    ,מחלת הקורונה בעקבות    –בדבריו התייחס גם למצבינו בעת הזאת  ו

 כה היו דבריו:, ופה לנוכח סערת התקובימים אלו וי של בן תורה הנכון והרא

עלינו,   עברה  קלה  לא  כעין  ו "שנה  בזה  לראות  יש    מהקב"ה   'התראה' בוודאי 
אין עונשין  .  " "קול דודי דופק פתחי לי אחותי רעייתי  - התעורר ולשוב אליו  ל

 ". "שובו שובו מדרכיכם הרעים, וכביכול אומר לנו הקב"ה אלא אם כן מזהירין 
דרכי השי"ת אינם ידועים לנו, מעולם לא ידענו מה יהיה אתנו, וגם עכשיו איננו  

אבל כל מי שיש לו דעת  ,  עוד בתקופה הקרובה  יכולים לדעת מה יהיה אתנו
אלינו  דופק  שהקב"ה  רואה  מסביבו,  המתרחש  את  ולראות  הקב"ה    .להתבונן 

ונשוב אליו בתשובה, ולכן הוא מרעיש את העולם ומראה    רוצה שנפחד מאתו
 "קול ה' בכוח קול ה' בהדר קול ה' שובר ארזים".  -לנו את גבורתו  

ים לבוא צרות  עלול אם ח"ו לא נתעורר לשוב אליו יתברך כעת, הרי חלילה  ו
"ואם תלכו עמי בקרי ולא תאבו    )ויקרא כ"ו כ"א(כמו שנאמר בתוכחה  קשות יותר, ו

     ה"י.   עליכם מכה שבע כחטאותיכם", לשמוע לי, ויספתי
  את מלכותו יתברך לכל להודיע    אמצעיכהזאת  מחלה  ופשוט שיש לראות גם ב 

והקב"ה בלבד הוא  ,  על הבריאה  ית שהאדם אינו בעל הב כיר  נע"י ש  , יושבי תבל
עיקר מטרת המכה הזאת  באמת  השליט בעולמו, והכל תלוי רק בו יתברך, וזהו  

     לעורר אותנו לאמונה שיש בורא ומנהיג לעולם! -

הנוטלת את חוש הטעם  ה כזאת  מחל הביא הקב"ה  ש הדבר  טעם  ויתכן לפרש ב
כדי ללמדנו שלא להיות שקועים בעולם הזה, כי האדם מורגל לקחת    -, והריח 

לעצמו תאוות ללא סוף, והקב"ה בא להראות שהוא בעל הבית בבריאה, ואומר  
ממכם חוש    טול יכול לים, כי אני  לנו אפילו אם תרצו לקחת תאוות לא יועיל לכ

להרבות  בימים הגורליים הללו  חובתינו  ש זה ברור  הנה  ו              .ההנאה דטעם וריח 
הזאת   המכה  את  מעלינו  שיסיר  לקב"ה  ובתחנונים  עמה  הש   –בתפילה  ביאה 

ונזקים ברוחניות   גדולים  קשיים  והן  בגשמיות  נתחזק  ו  ,הן  התפילה  בשעת 
הוא  רק  ,  תברך ו י שאין מקרה בעולם כלל, והכל מאת  –וביטחון בקב"ה  באמונה  

המכה  את  הרפואה  הביא  וגם  ממנו ,  רק  המתגאים   כדברילא  ]ו,  תבוא    הכופרים 
ובע"ה    , שבחכמתם ובתבונתם יתגברו על המחלה על ידי תכסיסים או חיסונים[  לאמר,

שאע"פ    ,ידוע מה שאמר הקדוש הרש"ש זי"ע ו    בכוח האמונה והתפילה נוושע. 
גיע בימים אלו לדרגת "בעל תשובה" גמור בכל  להרבים  זוכים  אין  שבדורינו  

התשובה  דרכיו,   עולם  לתוך  להיכנס  חייבים  מ"מ  "חוזר    –אבל  להיות  ועכ"פ 
אחד בדבר  שלמה  תשובה  יקבל על עצמו  אחד  שכל  והיינו  ובזה  בתשובה",   ,

תשובה   מצוות  הנוראים    –מקיימים  הימים  השפעת  עוצם  את  לקבל  וזוכים 
בפרט אחד, הקב"ה רואה שהאדם  תחיל לחזור בתשובה  כאשר האדם מ והללו,  

פותח לו פתח כפתחו של    הקב"ה  עי"ז, וכבר מתחיל להתייצב על דרך טובה
לשוב אליו בתשובה  ' היזכנו  ו בדו בלבב שלם.שופך עליו רוח טהרה לע ואולם 

. ונזכה במהרה לקבל פני משיח צדקינו מתוך נחת והרחבה, אמןשלמה, 

חמיו רבי אריה בן ר' משה דוד ז"ל, נלב"ע ה' תשרי תשכ"ד,  לע"נבי מרן רבינו שליט"א ממקורהר"ר שלמה מאליק שליט"א נדבת 
 לעילוי נשמת אחיו מיכאל יצחק בן ר' בן ציון נלב"ע י"א תשרי,  ולע"נ אביו הר"ר בן ציון בן ר' יעקב, נלב"ע י"ב תשרי

  ולע"נ חמותו גיטה בת ר' דוד נלב"ע י"ב תשרי, ת.נ.צ.ב.ה.  
 



שכשהמלך מגיע לובשים   – נראה דאי"ז מצד תשובה, אלא זהו עניין אחר  ו
מלכי   שמלך  בעשי"ת  ולכן  אחרת,  ומתנהגים  לכבודו  מיוחדים  בגדים 

ו'( המלכים הקב"ה מגיע אלינו ומשרה שכינתו בעולם וכמוש"כ   נ"ה  )ישעיהו 

מרות בחו– "דרשו ה' בהימצאו קראוהו בהיותו קרוב", צריך להתנהג אחרת  
הלכה,   שהמלך  ובדקדוקי  מכיר  שאינו  סימן  זהו  אחרת,  מתנהג  אינו  ואם 

      .  ם בכבוד המלך, וזהו פגנמצא כאן
ויש להתבונן מזה מהו גודל החיוב להיזהר בעשי"ת מכל סרך חטא, שהרי  
פת עכו"ם אינו אסור מדינא ואי"ז אלא חומרא, ואם אפילו מזה יש להיזהר,  

ובלא שום סרך  הלכה    התנהגות האדם צריכה להיות עפ"י דקדוק  כ"ש שכל
ולכן כל אחד צריך עכשיו להתחזק בתורה ובתפילה ובברכות,  ,  עוון או חטא

ימי  להזכיר שם שמים בכוונה, אמן יהא שמיה רבא בכוונה , ועיקר עבודת 
אלו הוא לא לחשוב על העבר ולא על העתיד, אלא להתחיל מיד התחזקות  

     בעבודת ה'.
היה נזהר ביותר בענייני בריאות גופו    ]וזכורני שהגה"צ רבי מרדכי פורגמנסקי זצ"ל

נזהר בהם, ואמר לי שזהו מפני    –בעשי"ת   ואף בעניינים שבמשך השנה לא היה 
שאין   )וכמובן  לנפשותיכם",  מאוד  "ונשמרתם  דין  על  בעשי"ת  ח"ו  לעבור  פחדו 

 ללמוד מזה קולא למקום אחר לעבור על דברי הרופאים([. 
שבעשרת ימי  ,  כתב ש)שער השני אות יד(    לרבינו יונה  בשערי תשובהויעויין עוד  

,  מתעסקים בשום עסק זולת דבר האבדתשובה ראוי לנהוג כחוה"מ שאין  
ענייניהם   ובשאר  במסחר  להתעסק  מסוגלים  אדם  בני  איך  שם  ותמה 

 עיי"ש בלשונו שהאריך בזה.  הגשמיים בשעה שהם עומדים לפני משפט,  

 המתעסקים בתשובהלימוד זכות על 
כבר באמצע עשרת ימי תשובה שהם ימים מיוחדים, ועוד מעט    והנה אנחנו

ל וראוי  הכיפורים,  יום  לערב  נכנסים  כבר  שהיאנחנו  לב  מים טובים שים 
פה למחול הקב"ה קרוב לנו ומצכאשר    – הללו שאנו נמצאים בהם עכשיו  

יש לנצל הימים האלו כראוי ולא לשכוח עכשיו את  ולהסתיים,   יםלנו, עומד
מתעסק בעבודת התשובה בעשי"ת, אף אם  שהאמנם דע      סגולת הימים.

וכמו שביאר   בפועל לא הצליח לשוב בתשובה, מ"מ הקב"ה מרחם עליו, 
המשגיח דפוניבז' הגה"צ רבי יחזקאל לווינשטיין זצ"ל עפ"י מעשה שהיה  

היה כל אחד מחויב לפנות את השלג מעל ביתו  המדינה חוק  בעירו, שעפ"י  
ק, היה נענש בעונש חמור מיד עם ירידת השלג, ומי שלא היה מציית לחו

מאוד, אולם, אם אנשי השלטון היו רואים שהוא עוסק בהשתדלות בפינוי  
כיון שאינו  – השלג, לא היו מענישים אותו, ואף אם בפועל עדיין לא פינה  

מזלזל בחוק והוא עסוק בקיום החוק, ואמר המשגיח דפוניבז', שעל דרך זו  
מעו שאינו  מי  על  אלא  כועס  אינו  הקב"ה  בתשובה  גם  לשוב  כלל  ניין 

אבל אם מי שעוסק בעבודת התשובה ותיקון דרכיו, אף אם בפועל  בעשי"ת,  
 .  , הקב"ה מרחם עליו ומניחוכ"כ לא הצליח 

 מהו האופן להמשיך את קבלות התשובה גם לאחר ימים נוראים
החתוהנה   סופר  הקדוש  אינו    מדועהעיר  ם  ויוה"כ  עשי"ת  של  התשובה 

מתקיים ביד האדם כל השנה, שהרי לאחר יוה"כ, רוב בני אדם שוכחים מכל  
 מהו סוד הדבר. הקבלות והחיזוקים והתשובה שעשו ביוה"כ, ויש להבין 

שהוא מפני שעיקר התשובה והקבלות  -ותירץ החת"ס וביאר באופן נפלא  
כ, הם רק על עשה טוב ולא על סור מרע, שאדם מסכים  של עשי"ת ויוה" 

]וגם בעשי"ת עיקר שיפור דרכינו הוא בעשה טוב שמשכימים  להתחזק ולקיים עוד מצוות,  

צדקה[,   ונותנים  תהלים  ואומרים  הרעים  בבוקר  דרכיו  את  לעזוב  מסכים  אינו  אבל 
וכיון  וכגון ביטול תורה, לשון הרע, או חילול השם כשלמדים ממנו לחטוא, 

שאדם אינו סר מרע לכן גם עשה טוב שקיבל על עצמו אינו מתקיים בידו,  

ומשום שכל עוד שאדם עושה עבירות,  שסור מרע הוא קודם לעשה טוב,  
 . הרי הוא מוקף בטומאה ואין לו סייעתא דשמיא להצליח בעשה טוב

 ניצול ימי עשי"ת לבטל כל גזירה רעה רח"ל
חוץ  שהלא  ,  יש לכל אחד הזדמנות לשפוך לבבו ולהתפללבעשי"ת  הנה  ו

ממה שזהו זמן יקר לשוב בתשובה, הרי זהו הזדמנות גם לבטל גזירות, כי  
אח"כ קשה מאוד לבטל את הגזירה וכמו שאמרו חז"ל גזירה עד שלא נגזרה  

והטיפש  גזירה יכול להתפלל, אבל משנגזרה גזירה אומרים לו הבא זכויות,  
 דיים.נו מבין כמה הפסיד לעצמו בי סגולת הימים הללו, ואי מאבד את 

ודרשו חז"ל אלו עשרה ימים  דרשו ה' בהימצאו"  "נביא באומרו  זהו כוונת ה ו
את הקב"ה בשעה  תדרשו    – שבין ר"ה ליום כיפור, וכוונתו לדרוש מאתנו  

,  שהוא אתכם, ואל תיזכרו להגיע במשך השנה שאז הרבה יותר קשה להצליח
את ההזדמנות של ימי עשי"ת שאז תצליחו למצוא את הקב"ה   אלא תנצלו

הרבה יותר בנקל, ומה שאח"כ צריך הרבה יגיעה כדי להשיג, אפשר להשיג  
פתוחה   הדלת  ואמנם  נחושה,  והחלטה  ותשובה  תפילה  ידי  על  בעשי"ת 

 תמיד, אבל בעשי"ת התשובה והתפילה מתקבלת ביותר.
ביאר   חיים  החפץ  משהעניין  והקדוש  דין    ל עפ"י  גזר  עליו  שנגזר  לרוצח 

מוות, והמלך חנן אותו ופטר אותו ממיתה ושחררו לחופשי, והנה לאחר זמן,  
הלה רצח שוב פעם, והלך להתייעץ עם עורכי דינים, וכולם אמרו לו פה  

יה לאחר שחזר על מעשיו ככלב השב על  אחד, שהמלך אינו חונן פעם שנ
קיאו, ואין לו אפשרות להימלט מגזר דין מוות, זולת אפשרות אחת, שישנו  
בגילופין   שרוי  המלך  זה  וביום  המלך,  המלכת  יום  שהוא  בשנה  אחד  יום 
לבית   גם  ומגיע  עמהם,  ומדבר  נתיניו  בין  והוא מסתובב  גדולה,  ובשמחה 

ל אצלו שיחון שוב פעם ויפטור מגזירת  הסוהר, ובזמן מיוחד זה אפשר לפעו
 מוות גם למי שזהו הפעם השנייה שלו. 

וכאשר שמע אותו הרוצח את תשובה זו, התחיל לבכות ואמר, הלא המלך 
היה כאן לפני שבועיים, וראיתי איך שרבים ביקשו ממנו שימלא משאלות  
  ליבם, והוא אכן מילא את בקשות כולם, ואני עמדתי בצד ולא ביקשתי כי 
חשבתי לתומי שוודאי אין לי סיכוי שיפטור אותי ממיתה בפעם השנייה,  

 והפסדתי בידיים זמן הזדמנות פז להציל את עצמי ממוות בטוח. 
חיים,  הקדוש  ואמר   את  החפץ  ואינו מנצל  אלו  בימים  דעת  שמסיח  שמי 

פז   הזדמנות  בידיים  שאיבד  הזה  לטיפש  דומה  הוא  הרי  הימים  סגולת 
מוות מגזירת  עצמו  להציל  לפתחו  האדם  שנקלעה  השנה  במשך  שהלא   ,

סובל בהרבה מיני צרות, וכגון פרנסה או בריאות אצלו או אצל בניו וקרוביו, 
הא השנה  כל  מעליו,  ובמשך  הקשים  הדינים  את  לבטל  לקב"ה  זועק  דם 

וקשה לו להמתיק גזר דינו לאחר שכבר נגזר עליו בראש השנה מה יהא  
עמו בשנה הבאה, ובשמים מסתכלים על האדם כטיפש, שהלא בעשי"ת ירד  
הקב"ה מלך מלכי המלכים להיות עמנו יחד, וכמוש"כ "דרשו ה' בהימצאו  

קרוב",   בהיותו  ואשובה  וקראוהו  אלי  "שובה  וקורא  לנו  מצפה  עוד  הוא 
אליכם", ומי שמאבד בידיים את סגולת הימים האלו שבכוחם לשוב לקב"ה  
יכול   הוא  עכשיו  שהלא  ייחשב,  ושוטה  לפתי  הרי  רעות,  גזירות  ולבטל 

ונשארו       לפעול בנקל מה שאי אפשר לפעול אח"כ גם במאמצים מרובים.  
ימי עשי"ת שיש בהם סייעתא דשמיא  לנו עוד כמה ימים לנצל את קדושת 

)פ"ז מהלכות תשובה ובזמן קצר אפשר לזכות הרבה, וכמבואר ברמב"ם    גדולה,

על מעלת התשובה "אמש היה זה מובדל מה' אלהי ישראל, צועק ואינו  ה"ז( 
נענה, ועושה מצות וטורפין אותן בפניו, והיום הוא מודבק בשכינה, צועק  

ענה מיד, ועושה מצות ומקבלין אותן בנחת ושמחה", וכו', ויעזרנו הקב"ה  ונ
  לשוב אליו בתשובה שלמה ולזכות לטהרת יום הכיפורים, אכי"ר.

 מפיו    שליט"א רבינומרן שמע  כפי ש  קודם נעילה ר זצ"ל  דרשת הגה"צ רבי משה שניידע 
קודם תפילת נעילה היה מו"ר הגה"צ רבי משה שניידער זצ"ל דורש בבכיות  
ובדמעות שליש, ודרכו היה לעורר על עוון גזל, והיה אומר שבנעילה מתפללים 

מעושק ידינו", והרי שבשעה גורלית כזאת שגזר דין מוות וחיים  "למען נחדל  
תלויים ועומדים, מתפללים על גזל ועל עושק חבירו דווקא, ומזה נבין כמה  

והיה שואל מדוע נתקן תפילת "למען נחדל מעושק ידינו"       חמור הוא עוון גזל.
ים  בסדר התפילה לכל ישראל, והרי לכאורה גזל שייך אצל בעלי בתים שעוסק

שאינו   תורה  בבן  אבל  ובהונאה,  בגזל  בנקל  להיכשל  ויכולים  ומתן  במשא 
מתעסק במסחר לכאורה לא שייך אצלו כלל גזל והונאה, וא"כ מה שייך לבני  

והשיב מו"ר זצ"ל שאדרבה אצל בני תורה      תורה להתחנן שלא ייכשלו בגזל.
גזל   עוון  מאוד  תורמי   -מצוי  ידי  על  מוחזקים  והכוללים  שכל  שהישיבות  ם 

מטרתם הוא שבני הישיבה או הכולל ישקיעו עצמם בלימוד התורה, ואם בני  
הישיבה או הכולל מבזבזים את הזמן, הם נתפסים בעוון גזל, שהרי הם אוכלים  

ובכה בדמעות שליש וזעק         פיתם מכסף שניתן להם על מנת שיעסקו בתורה.
ש ומתבטלים  שיותר חמור מזה הוא אם בני תורה מסתובבים מחוץ לבית מדר

מלימוד התורה, שאז אנשים זרים רואים איך שבני ישיבות נוהגים שלא כהוגן,  
     ומתחלל מזה שם שמים, ועל חילול ה' אין כפרה גם ביוהכ"פ. 

והוסיף עוד, שמצוי מאוד שבני תורה נכשלים ב"ענפי גזל", שאם בא לשוחח  
נחש  הוא  שלומד,  בשעה  להפריעו  או  חברו  א עם  שגוזל  על  כגזלן  זמנו  ב  ת 

       מלימוד תורה להבל וריק. ומאבדו 

בשיחתו  ו בכי  בקול  זעק  זצ"ל  שניידער  משה  רבי  הגה"צ  מו"ר  תש"ד  בשנת 
מעורר  שרבינו בעל נתיבות המשפט היה  קודם תפילת נעילה ששמע מעד נאמן  

בדמעות   בוכה  והיה  הידוע"  ה"חטא  על  נעילה  תפלת  קודם  ושנה  שנה  בכל 
קולם    שליש, נשמע  אשר  עד  בבכייה  אחריו  געו  הקטנים  ואפילו  העם  וכל 

רבינו       למרחקים.  אם  אבל  זה,  עניין  על  לדרוש  דרכו  שאין  שאע"פ  ואמר 
וכמה שיש   נעילה, על אחת כמה  לפני  ה"נתיבות המשפט" כבר עורר על כך 

הגויים  ל  כמותה  שאין  ובאכזריות  עלינו,  ה'  אף  שחרון  בזמנינו  זה  על  עורר 
האש   כבשן  לתוך  ומושלכים  נחנקים  ישראל  בית  ואחינו  ה',  עם  את  מכלים 
לאלפים ולרבבות, כי מי יודע, והלא אפשר שה"חטא הידוע" הוא הגורם לזה,  

ת, וא"כ מאוד  שעוון זה נחשב כאילו שופך דם תינוקו)נדה יג.(  שהרי איתא בגמרא  
הוא   נוראה  באכזריות  אותנו  שרוצחים  כעת  מענישנו  שהקב"ה  שמה  יתכן 
במידה כנגד מידה על מה שאנחנו עצמינו מתאכזרים ורוצחים את בנינו על ידי  

ולכן שלח הקב"ה אש בלב עם ישראל במקומות של תורה וקדושה כדי  עוון זה, 
שאין כמוהו על אשר לא    לנקום מעמנו את נקמת דם הברית, ולהעניש בחרון אף

ונכנס גם בקרב מחננו    עשינו די להציל את בנינו ונגע הפריצות פשה באופן נורא
ויציל   בריתו  ישמור  השי"ת  גם  קודש,  ברית  לשמור  נתעורר  אנו  ואם  רח"ל, 

בירושלמי     אותנו.  )וכמבואר  לבדו  דן  הקב"ה  הנעילה  שבתפילת  והוסיף 
, ובעת שנשא דבריו מירר בבכי, ולא  סנהדרין(, ובידינו לפעול למחילה גמורה 

   יכול היה לסיים מרוב בכיות, והפסיק וירד לתיבה להתפלל תפילת נעילה.


